
NYHETERHAVBRUK Forskning: Ett forsøk med en vannbasert og tre oljebaserte stikvaksiner 
mot fiskesykdommen vibriose hos torsk, viste ingen forskjeller i dødlighet. 
Det var heller ikke mulig å måle forskjeller på tilvekst i sjø, melder kyst.no.

Laksesmolt 
som «gruve -
undulater»

Agnar Berg
Bodø
I gamle dager hadde gruvesel-
skapene undulater i bur i gruve-
sjaktene. Døde underlatene, var 
det et tegn på at luften i gruven 
ikke var som den skulle være og 
arbeiderne evakurete så raskt 
som mulig.

Bærekraftstrategien
Dette indirekte «måleprinsip-
pet» kan også bli en del av fram-
tiden i laksenæringen. 

– Vi tenker oss merder med 
laksesmolt stående på forskjel-
lig steder langs kysten. Denne 
smolten vil vi overvåke nøye 
og telle lusepåslaget. Mye lus 
på denne smolten kan si oss 
at nå er det på tide å begynne 
å behandle oppdrettslaksen 
i området, sier forsker Karin 
Boxaspen ved Havforskings-
instituttet.

For snart ett år siden kom 
Fiskeri- og kystdepartementet 
med strategiplanen, «Strategi 
for en miljømessig bærekraftig 
havbruksnæring».

Strategien tar for seg lusepå-
virkning på villfisk. I dag teller 
en kun lus på oppdrettslaks for 
å bestemme når det er riktig 
å begynne å behandle opp-
drettslaksen med lusemiddel. 
Men lusa er først og fremst et 
problem for villaksen. I henhold 
til strategieplanen skal en altså 
også se på «offeret», villaksen.

Også på oppdrettslaks
I strategiplanen står det: «I til-
legg til akseptabelt lusenivå i 
oppdrettsanlegg, må det i fram-
tida legges til grunn at luse-
nivå på viltlevende bestander 
av laksefisk som ikke fører til 
uakseptabelt negativ påvirk-
ning».

Boxaspen sier at å holde opp-
derettsmolt i merder er langt 
rimeligere enn å tråle etter vil-
llaks for å telle lakselus.

– Hvis dette systemet med 
smoltmerder kommer i drift, 
er det da nødvendig å telle lus 
på oppdrettslaksen?

– Ja, vi kommer aldri unna 

å telle lus på oppdrettslaksen, 
sier Boxaspen.

Boxaspen sier at Havfors-
kningsinstituttet tidligere har 
hatt 10 lakselus per smolt som 
en grense for hva smolten kan 
tåle.

– Det er imidlertid stor varia-
sjoner, En stor smolt tåler flere 
lus enn en liten. Derfor sier vi 
nå at villakssmolten tåler 0,1 lus 
per gram, sier Boxaspen.

10 lus per smolt
Norsk institutt for naturfors-
kning, NINA, har drevet med 
lusetellinger på villaks helt si-
den 1992. Seniorforsker i NINA, 
Bengt Finstad, sier at NINA som 
en tommelfingerregel har 10 lus 
per laksesmolt som tålegrense. 
Når det gjelder sjøørret er luse-
grensen 13 lus per fisk.

– Det er fornuftig å telle lus 
direkte på «kilden», villaksen. 
Det er der vi ser resultanene av 
tiltakene oppdrettsnæringen 
gjør for å bekjempe lakselus, 
sier Finstad.

Finstad sier videre at det for-
statt blir like viktig å drive med 
lusetellinger i oppdrettsmerder 
for blant annet å se på effekten 
av lusebehandlingen på opp-
drettslaksen.

Usikkert lusetall
Avdelingsdirektør Yngve Tor-
gersen i Fiskeri- og kystdepar-
temenet, sier at selv om flere 
forskningsinstitusjoner sier at 
10 lus per villakssmolt er gren-
sen for hva som kan aksepteres, 
så er en ikke i mål når det gjel-
der å finne den riktige tallet.

– Vi forholder oss til bære-
kraftstrategien som ble lagt 
fram i fjor og som sier at luse-
tall på villaks skal være med i 
vurderingene for å si når det 
er et uakseptabelt høgt nivå av 
lakselus. Problemet er imidler-
tid for det første at vi ikke med 
sikkerhet vet hvordan vi skal 
komme fram til dette lusetallet 
og så vet vi heller ikke hva tallet 
skal være, sier Torgersen.

Torgersen sier videre at fors-
kningsinstitusjonene skal jobbe 
med å finne en god metode til 
å måle lusetallet på villaks, 
samt å komme fram til hvilket 
lusetall som skal være grense-
verdien for hvor mye lus som 
kan tollereres på villaks.

– Vi håper å kunne et forslag 
klar i løpet av 2010 eller våren 
2011, sier Torgersen.

Målrettet tiltak
Assisterende tilsynsdirektør 

ved Mattilsy-
nets hoved-
kontor, Ole 
Fjetland, sier 
at det vil være 
nyttig for Mat-
tilsynet om en 
kommer fram 
til et lusetall på 
villaks som er 
det villaksen kan tåle.

– Når vi har et slik tall og når 
vi kan måle lusenivået hos vil-
laksen, vil tiltakene mot lak-
selus kunne bli mer målrette. 
Men det er ikke bare å «tenke 
på et tall». 

Det vil være en lang prosess 
å komme fram til et tall som er 
riktig, sier Fjetland.

agnar.berg@fbfi.no
Telefon: 93 25 63 24

Fakta: lakselustelling 
Lakselusa er et lite krepsdyr QQ

som lever av å gnage i seg huden 
til laksefisker.

Det har aldri tidligere, QQ

siden en begynte med lakse-
oppdrett i Norge, vært så mye 
lakselus i sjøen som i fjorhøst.

Oppdrettslaks er vertskap QQ

for lusa. Potensialet for mye 
lus i sjøen øker med antall 
oppdrettslaks.

Lakselus er en trussel for QQ

villakssmolten når det går fra 
elvene og ut i havet.

I dag baserer lusebekjem-QQ

pelsen seg på telling av lus i 
oppdrettsanlegg. Myndighete-
ne ønsker å komme fram til et 
høgeste lusetall per villakss-
molt som er akseptabelt.

Merder med laksesmolt 
i områder med mye 
lakselus kan i framtiden 
bli brukt på samme 
måte som undulater i 
gamle dager ble brukt i 
gruvesjakter.  

z lus Villaksen skal tas hensyn til

Ole Fjetland

– Vi kommer aldri  ”unna å telle lus på opp-
drettslaksen
Karin Boxaspen, lakselusforsker 
ved Havforskningsinstituttet

NYHETER Hummer: I forbindelse med saken om fritt hummerfiske i mandagsavisen 
presiserer daglig leder i Fiskerlaget Sør, Trygve Bjørnerem, at det bør være 
fritt antall teiner for fiskere på Blad B.  

– NæriNgeN
hadde godt
av eN vekker

Agnar Berg
Stjørdal

– Jeg tror ikke 
n æ r i n g e n 
har opplevd 
noe lignende 
tidligere. Da 
tenker jeg på 
den alvorlige 
s i t u a s j one n 
med lakselus. 
Men dette kan 
også være en nødvendig vek-
ker for næringen fordi fokuset 
har vært så stort på vekst hele 
tiden. Dagens situasjon viser 
at næringen ikke kan bare 
snakke om vekst, men må ta 
større hensyn til bærekraft, 
sier Berg-Hansen.

Først kontroll
Både laksenæringen og myn-
dighetene har iverksatt tiltak 
for å få kontroll med lusesitua-
sjonen.

Lisbeth Berg-Hansen har 
blant annet utsatt iverksettin-
gen av den planlagte kapasitets-
økningen for laksenæringen 
i år til at laksenæringen kan 
vise til at den har kontroll på 
lusesituasjonen.

I fjor høst lovet tidligere fis-
keri- og kystminister Helga 
Pedersen at de fleste lakse-
oppdretterne skulle kunne få 
lov til å øke sin maksimale til-
latte biomasse, MTB, med fem 
prosent per konsesjon mot et 
vederlag til staten.

Som planlagt
Lisbeth Berg-Hansen var i går 
på Norske Sjømatbedrifters 
Landsforening, NSLs, årlige 
arrangement på Stjørdal, Sjø-
matdagene 2010.

Hun sa til forsamlingen at 
miljømessige bærekraft må gå 
foran vekst.

– Det er mange som tror at det 
ikke blir noe av MTB-økningen 
i år selv om næringen skulle 
få kontroll over lakselussitua-
sjonen?

– Jeg hører at du sier det. 
Men jeg har ingen planer om 
å endre på det jeg har sagt. 
Får næringen kontroll med 
lusesituasjonen til våren, vil 
det ble en MTB-økning, sier 
Berg-Hansen.

Intet langsiktig
Helga Pedersen hadde en lang-
siktig plan for videre vekst i 
laksenæringen. I hennes tid var 

det årlige konsesjonsrunder.
– Jeg har ikke det. Nå konsen-

trerer jeg meg om den alvorlige 
situasjonen laksenæringen er i 
når det gjelder lakselus. Vekst 
ut over den veksten som jeg nå 
har holdt tilbake har jeg ikke 
tenkt på i hele tatt. Men på et 
generelt grunnlag så blir det 
kun framtidig vekst hvis det 
kan dokumenteres at den er 
bærekraftig, sier Berg-Hansen 
til FiskeribladetFiskaren.

NSL er enig 
Administrerende dirketør i 
NSL, Håvard Jørgensen, sier 
at rammen for vekst i 2010 er 
tilstede. Men av omdømme-
grunner går NSL inn for at den 
planlagte MTB-økningen ikke 
blir iverksatt i år.

– Hva mener du om at Lisbeth 
Berg-Hansen ikke har noe plan 
for en langsiktig vekst?

For lakse- og ørretoppdret-
terne er det bra å ha et langsik-
tig mål for vekst. Det gir mulig-
heter til å planlegge. Men jeg 
støtter Lisbeth Berg-Hansen 
når hun sier at bærekraft skal 
ligge til grunn for videre vekst, 
sier Jørgensen.

Berg-Hansen sa til forsam-
lingen på Sjømatdagene 2010 at 
hun forsto at det oppleves som 
urettferdig at hele laksenærin-
gen blir strøket over samme 

kam når de gjelder utsettelsen 
av MTB-veksten i år.

Bærekraft 
– I nord har de ikke proble-
mer med lakselus. Det er jeg 
klar over, men samtid er det 
i nord en har mest å gå på før 
man stanger hodet i kapasi-
tetsbegrensningene, sier hun.

Berg-Hansen berøret også 
i sitt fordrag laksenæringens 
samfunnsanvar. To grunnpila-
rer i den sammenheng er bære-
kraftig drift og sysselsetting.

Hun sa at hun har snakket 
med mange kystordfører som 
er skuffet over lakseselska-
pene.

– De legger til rette for 
havbruksvirksomhet på sine 
sjøarealer og det eneste de ser 
er fôrbåten som losser fôr på 
en flåte betjent av røktere fra 
nabokommunen, sier hun.

Hun sier videre at disse ord-
førerene lar seg ikke imponere 
over hva havbruksnæringen ge-
nerere av aktivitet og sysselset-
ting. Hun mener næringen gjør 
klokt i å forholde seg til dette.

Ønsker mer bearbeiding
Berg-Hansen stiller spørsmål 
med om hvorfor det sendes så 
mye hel, ubearbeidet laks ut 
av landet. Han stilte seg selv 
spørsmålet: «Hvorfor har vi 
ikke verdens fremste industri 
innen bearbeiding?»

– Jeg vet alt om toll på be-
arbeidde produkter og høye 
lønnskostnader. Men hvorfor 
er vi da ikke bedre på teknolo-
giutvikling som kan redusere 
lønnskostnadene.  Jeg tror det-
te, sammen med bærekrafts-
spørsmålet blir det viktigste for 
laksenæringa å gjøre noe med. 
Så spør mange hvorfor er nå det 
viktig da, når næringa tjener så 

godt på å være råvareleveran-
dør til fiskeindustrien verden 
over, sier hun.

– Hva vil du gjøre for at det 
skal bli mer bearbeiding av laks 
i Norge?

– Hvis du tenker på at jeg vil 
pålegge næringen mer bearbei-
ding, så vil jeg ikke det. Dette 
må næringen selv ta tak i. Det 
handler mye om næringens 
samfunnsansvar, sier Berg-
Hansen.

agnar.berg@fbfi.no
Telefon: 93 25 63 24

ALLTID I FOKUS: Fiskeri- og 
kystminister Lisbeth Berg-
Hansen på Sjømatdagene 
2010 i går omgitt av pressen. 
Det har vært mye støy rundt 
henne fordi hun har bagrunn 
som lakseoppdretter. 
FOTO: AGNAR BERG

Fakta: kjempevekker
Lakselussituasjonen er sann-QQ

synligvis den største «vekkeren» 
norsk laksenæring har hatt, 
mener fiskeri- og kystminister 
Lisbeth Ber-Hansen.

Det har aldri vært mer lakselus QQ

på norsk oppdrettslaks enn det 
var i fjor høst.

Laksenæringen har fått kniven QQ

på strupen. Den må få kontroll til 
våren når villakssmolten begyn-
ner å vandre ut i havet.

Hvis ikke vil Mattilsynet kunne QQ

pålegge utslakting på de verste 
lokalitetene.

Berg-Hansen har utsatt den QQ

planlagte MTB-økningen til næ-
ringen har fått kontroll.

– Laskenæringen har 
med luseproblemene 
fått tidenes kjempevek-
ker. Men det har vært en 
nødvendig «vekker», sier 
fiskeri- og kystminister 
Lisbeth Berg-Hansen.

z miljø

Lisbeth 
Berg-Hansen

Dagens situasjon  ”viser at næringen ikke 
kan bare snakke om 
vekst
Fiskeri- og kystminister Lisbeth 
Berg-Hansen

HAVBRUK Luse-soner: Havforskningsinstituttet og Veterinærinstituttet mener at 
det bør innføres forvaltningssoner for oppdrettsnæringen for å forhindre 
spredning av lakselus. Dette er i tråd med forslag fra andre hold også.

LakseLusa 
dominerte 
fiskeheLse-
året 2009

Agnar Berg
Bodø
Det er den alvorlige situasjonen 
med lakselus som trekker ned. 
Mens det ser ut som laksenæ-
ringen har rimelig kontroll når 
det gjelde de «tradisjonelle» fis-
kesykdommene som pankreas-
sykdom, PD, og ILA.

Bra kontroll 
– Jeg tror lakselus er en mye 
vanskeligere utfordring enn de 
fiskehelseproblemene laksenæ-
ringen har slitt med tidligere. 
Det har sett mørkt ut tidlegere. 
For eksempel da vi hadde re-
sistens mot antibiotika. Men 
så fikk vi en vaksine, Jeg vil si 
at furunkulosevaksinen reddet 
laksenæringen. Jeg ser ikke for 
meg noe slik når det gjelder 
lakselus. Jeg får bare håpe at 
tiltakene som nå er satt i gang 
har større effekt enn det vi tror 
nå, sier seniorrådgiver Martin 
Binde ved Mattilsynets hoved-
kontor.

Avdelingsdirektør Yngve 
Torgesen i Fiskeri- og kystde-
partementet sier at en har rime-
lig bra kontroll når det gjelder 
både ILA og PD i Norge.

Når det gjelder lakselus 
mener han et situasjonen er 
dramatisk.

Alvorlig lusesituasjon
– Laksenæringen har opplevd 
dramatiske situasjoner tidli-
gere når det gjelder fiskehelse. 
Furunkulose, ILA og PD, er tre 
stikkord. Næringen fikk kon-
troll. Men en må ikke tro at da 
skal vi også greie dette med 
lus. Kampen mot lus blir ikke 
enkel og en må i hvertfall ikke 

tro at det er noe automatikk 
i at når vi har greid de andre 
utfordringen, så skal dette gå 
bra også, sier Torgesen.

Det er Fiskeri- og kystde-
partemenet som skal sikre 
at regelverket for å bekjempe 
fiskesykdommer er på plass. I 
tillegg skal departementet gi 
næringen rammer for utvik-
ling.

Tidligere i desember gjorde 
Fiskeri- og kystminister Lis-
beth Berg-Hansen det klart 
at den endelige avgjørelen om 
mulighet til kapasitetsøkning 
for lakse og ørretoppdretterne 
ikke vil bli tatt før neste år på 
grunn av den alvorlige lusesi-
tuasjonen.

Fiskehelse og bærekraft
Tidligere fiskeri- og kystminis-
ter Helga Pedersen lovet i au-
gust i år en økning i maksimal 
biomasse per konsesjon på fem 
prosent for de fleste lakse- og 
ørretkonsesjonene. 

I august 2007 lovet Pedersen 
årlige konsesjonsrunde. Dette 
er ikke lenger gjeldende poli-
tikk. Mye av grunnen for det 
er fiskehelsesituasjonen og 
spørsmålet om bærekraft.

I regjeringserklæringen står 
det at videre vekst skal skje 
innefor bærekraftinge ram-
mer.

– Regjeringen har med den 
nye regjeringserklæringen 
ikke forpliktet seg til noe. 
Videre vekst er helt avhengig 
av om den er bærkraftig, sier 
Torgersen.

Leder for naturvernavdelin-
gen, Maren Esmark i Verdens 

Villmarksfond, 
WWF Norge, 
sier at på 
grunn av den 
alvorlige lu-
sesituasjonen 
bør det heller 
bli en reduk-
sjon i lakse-
produksjonen.

Biologikunnskap
– Det ser ut som om både nærin-
gen og myndighetene må skaffe 
seg mer kunnskap om biologi. 
Det bør ikke overraske noen at 
vi har en dramatisk lusesitua-
sjon nå: Det er fordi det aldri 
har stått så mye laks i sjøen som 
det gjør nå. Bekjempelsen av 
lusa er heller ikke god nok, sier 
Esmark Esmark sider videre 
at WWF ønsker å iverksette 
tøffe tiltak som nedslakting av 
anlegg som er hardt rammet av 
lakselus, fjerning av laksanlegg 
i de nasjonale laksefjordene og 
utvidelse av fredningsregimet 
nasjonale laksefjorder.

– Vi vil ha større fjorder, helt 
fra innerst i fjorden til langt 
ut på kysten. På den måten får 
også fjordene en funksjon som 
smittebarrierer for lus og fiske-
sykdommer, mener hun.

agnar.berg@fbfi.no
Telefon: 93 25 63 24 LAKSELUS: Fiskehelseåret 2009 skiller seg ikke vesentlig fra de siste årene bortsett fra når det gjelder lakselus.  ILLFOTO: Gøran Skaalmo

Fakta: Fiskehelseåret
Lakselussituasjonen har aldri QQ

vært så dramatisk som den er 
nå.

Det skyldes at det aldri tidli-QQ

gere har stått så mye oppdretts-
laks i sjøen og utvikling av en 
resistent lus.

Oppdrettslaks fungere som QQ

vert for lusa. Lusa går fra opp-
drettslaksen til villakssmolt og 
sjøørret.

Lakselus er klart det mest ne-QQ

gative for «Fiskehelseåret 2009».

2009 blir sannsynligvis 
det mest dramtiske 
året for laksenæringen 
i Norge noen sinne når 
det gjelder fiskehelse.

z fiskehelse WWF maner til kunnskap

Maren 
Esmark

Næringen og myn- ”dighetene må skaffe 
seg mer kunnskap om 
biologi
Maren Esmark i WWF Norge
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Stenge: Fylkesmannen i Finnmark truer med å stenge 50 lakseelver. Grun-
nen til dette er at han mener fiskerne ikke er flinke nok til å rapportere inn 
fangst, skriver NRK Troms 

Avlusing: Fjordlaks Aqua har gjennomført avlusing ved to av sine anlegg i 
Storfjorden. Avlusinga inkluderer også anlegget på Skotungneset i Stranda.
Avlusinga er gjennomfør innenfor den gitte frist.

På riktig spor
Avdelingsdirek-
tør Britt Hjeltnes 
i Veterinærin-
stituttet sier at 
hun føler at en 
er på riktig spor 
når det gjelder 
bekjempelse av 
PD i Norge.

– Situasjonen 
er bedre nå. Fremover ser 
jeg også lys i tunellen. Men 
de PD-tilfelle vi har hatt nord 
for PD-sonen er ikke bra, sier 
Hjeltnes til FiskeribladetFis-
karen.

Når det gjelder ILA, så fikk 
vi dessverre flere utbrudd enn 
vi hadde håpet på i Troms. 
Vi mener at det skyldes at 
bekjempelsesregimet ikke ble 
tøft nok, sier Hjeltnes. Britt 
Hjeltnes sier at når det gjelder 
lakselus så er situasjonen 
dramatisk, men at det ikke er 
noen overraskelse at det nå er 
et faktum at det er både resis-
tent og multiresistent lus.

– Det er klart lakselussi-
tuasjonen som har dominert 
«fiskehelseåret 2009», sier 
Hjeltnes.

Lus jobb nummer én
Direktør for 
helse og kva-
litet i FHL, 
Henrik Sten-
wig, mener at 
fiskehelseåret 
2009 ikke 
skiller seg ut 
som et dårlig 
år når en ser 
bort fra lakselussituasjonen, 
Stenwig mener det er umulig 
å «utrydde» for eksempel ILA 
og PD.

– Når oppdrett driver i åpne 
merden vil fisken være utsatt 
for smitte fra omgivelsen 
siden smittestoffene ikke kan 
utryddes, sier han.

Stenwig sier at lakseopp-
dretternes jobb nummer 

én nå er å få kontroll over 
lakselussituasjonen.

Hovedproblemet med 
lakselus er at oppdrettslaks 
fungere som vertskap og re-
servoar for lakselus: Den går 
fra oppdrettslaks til villaks og 
sjøørret.

– Målet vårt er å få luseni-
vået ned til villakssmolten 
begynner å vandre ut i havet 
og holde det tilstrekkelig lavt 
nivået deretter, sier Stenwig.

Stenwig sier at i verste til-
fellet kan lakslus også hemme 
lakseproduksjonen.

En mulitiresistent lus i 
optimale vekstforhold får 
klare negative konsekvenser 
for lakseproduksjonen, sier 
Stenwig.

Britt 
Hjeltnes

Henrik 
Stenwig

LakseLusa 
dominerte 
fiskeheLse-
året 2009

LAKSELUS: Fiskehelseåret 2009 skiller seg ikke vesentlig fra de siste årene bortsett fra når det gjelder lakselus.  ILLFOTO: Gøran Skaalmo

Sykdomsfri stamfisk
Professor Are 
Nylund ved 
Universitetet 
i Bergen, sier 
at når det 
gjelder ILA 
så skiller ikke 
2009 fra de 
siste årene.

Nylund 
mener at vertikal spredning, 
det vil si at smitten spres fra 
stamfisk til rogn og så videre, 
er en viktig grunn til både 
ILA og PD-problemene.

– Skal vi få ned tilfeller av 
ILA og PD, må vi kun bruke 
sykdomsfri stamfisk, sier han.

Nylund mener at lakselussi-
tuasjonen i dag er så drama-
tisk at den overskygger det 
meste.

– Jeg er tilhenger av opp-
drett, men jeg er redd for at vi 
på grunn av lusesituasjonen 
må brakklegge store områ-
der. 

Problemet med brakkeleg-
ging er at den ikke vil fjerne 

den resistente lusa. Den vil 
være der når det settes ut ny 
fisk igjen, sier Nylund.

Nylund sier at det bare 
er et tidsspørsmål før den 
resistente lakselusa kommer 
med havstrømmene til Nord-
Norge,

Nylund sier at avlusning av 
de store merdene i dag er en 
umulig oppgave.

– Jeg vet om at det på 
enkelte lokaliteter er 16 
store merder. Det tar én dag 
å avluse én merd. Det vil si 
mist 16 dager å avluse hele 
lokaliteten. 

I praksis vil du da få lus på 
merden du har avluset fra 
dem som ikke er avluset, sier 
Nylund.

Nylund sier videre at 
resistentutvikling har skjedd 
raskere enn en først trodde. 
Mye på grunn av de store 
plastringmerdene med mye 
fisk i hvor det er umulig i 
drive effektiv avlusing, ifølge 
Nylund.

Are Nylund

Jeg er tilhenger av  ”oppdrett, men jeg er 
redd for at vi på grunn 
av lusesituasjonen 
må brakklegge store 
områder. 
Are Nylund, professor

Vi gir et konkurransedyktig og trygt alternativ  
for forsikringer i Oppdrettsnæringen

Be oss om tilbud!
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